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 المقدمه:

إن فقدان حاسة  اسمة ي د د  أ لى ن بمةل اس ال اس مةذ اسصا دبةاا نس ا،بمةانت حفع نسنةي بمةب  ا،قةان  نةقدان حاسة  اسمة ي 

إن زراى  اسقوق   ىبارة ىأ جساح  نسقف ف  س اسة  اسمة يت لاس ذ نمة  دس اسة  ااة حاسة  اسمة ي لل . نقدم ا،بمةان فذ اس  س ي  

نوففس  مة و  حمةذ س مة ي س  سمةن  أ ال ةال لاس،بارت   أ سدد ر مةسرا ناسيا حمةفا ىبةبفا فياحفا فذ حاسة  اسمة يت لس أ سر 

إن سةة اىات الذن الن   س لراى  قاارة ى ن اسةة  ااة حاسةة  اسمةة ي سد  . ت الذندمةة ةد نلةة،ي  بفس  أ اسةة لدا س سمةة اىا 

اس سمةةةن اسصدأ د ابون  أ فق ان اسمةةة ي اس مةةةذ اس بةةةبذ اس  وسةةةب لاس  فات لزاسبف  لصج الج لةت  ةال جساحات زراى   

نبةسدات ن ا د ف  سيا اسةسقة  إسن اس  ا اة   خاقةف  ن ددد اس مةار" اللنونلان"دقدم .  اسقوق  ت لاس  ةفل اس باشةس س قوق   اسمة  ف 

دبةدل اس ل فب  . لاس ل فب لناةاج اساساحة  اسةسادة  س سح ة   ةا قبةي إجسال اس   فة  اساساحفة ت لذسةت فذ خ وات نمةةةةف ة    ةدلاة

 . اسببسا س  ددد اس مار  أ خلال اخ فار  لدس  يةسا س ف،ي نلسد ذت  ي ن ددد اس مار اساساحذ اس ةاسذ لاسة  ذ
 

 : لمنهجيةا
اسدراسة  اس اسف   اب  اراسة   بدحف    وق   نر نيةفصلا فذ ىفااات اسمة  فات لالبا لالذن لاس ياسة فذ  مة لةةن جا    اس  ت 

لذانت   10 سمةةنت نمج اسذ ىدا ساذان دب    6نر إجسال اسدراسةة  ى ن . ىبد اس لدلت فذ  ددي  جدةت ناس   ،  اس سنف  اسمةة واد 

نر .  سمةةةةن لخسدأ نر زراى  الذبفأ سد   ي  ي ر 3نر إجسال اسلراى  س ر فذ لذن لاحدة فقبت نفي ةا  أ اس سمةةةةن  4حفةع 

 .   اس  فقدان س ي حمذ ىببذ خ قذ ذانذ( 6)نللفص اس اس  اس بف  سا في اس سمن 
 

 : النتائج
س اسقوق  ت لارنةاع اسقوق  ت لاس سض ق : ت لقد نض أ اس اسذ"اللنونلان"نر اح مانس نواس    ( 10)  يفس اسقوق   س  لسة لذان 

 .  لاس ول اس قدر س قياة اسقوق ف 
 

 : الخاتمة
إن لةصج الااة نللا اساساحفأت  . نسبةا   حةاسةةةةوا  ةةاسذ س  ل فب اساساحذ  أ لجةي إجسالات زراىة  اسقوق ة " اللنونلان"

لنفابات نةبةف ف  ىأ اسقوق   ( ن قيف  اسةسا اا)ل ل بةذ اسمة  فاتت ل ل بةذ الشة ات نبةورة نبةسد  نةبةف ف   امة    

 . لاسقياة اسقوق ف 
 

 : الكلمات الرئيسة
 .   للنونلانت زراى  اسقوق  ت فقدان اسم ي اس مذ اس ببذ
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INTRODUCTION: 

Hearing loss is the highly predominant sensory deficit in humans. The prevalence 

of hearing loss rises with age. A cochlear implant is a hearing prosthesis designed 

to restore or provide a level of auditory sensation to adults and children who have 

severe to profound bilateral sensorineural hearing impairment and who get limited 

benefit from hearing aids. Implantable hearing aids are able to restore hearing in 

moderately and profoundly sensorineural hearing loss patients. The majority of 

devices, such as the cochlear implant (CI) and the direct acoustical cochlea 

stimulator. OTOPLAN provides Virtual Trajectory Planning feature that lets us 

simulate and plan an individualized surgical approach pre-operatively in few 

simple steps. The virtual trajectory planning starts by selecting a single target 

anatomical structure and defining the ideal and actual surgical trajectory. 

 

METHODOLOGY: 

The current study was a prospective pilot study that was carried out in 

Otolaryngology and Audiology clinic at King Abdul-Aziz university hospital in 

Jeddah, Saudi Arabia. It was conducted on 6 patients, a total of 10 ears whereby 4 

patients had a single ear implant and the other 3 had both ears implanted. All 6 

patients were diagnosed with idiopathic congenital sensorineural hearing loss. 

 

RESULTS: 

The cochlear parameter of the selected 10 ears was calculated by the Otoplan and 

included: the diameter of the cochlea, the height of the cochlea, the width and 

Estimated Cochlear duct length (CDL). 

 

CONCLUION: 

OTOPLAN is ideal surgical planning software for cochlear implant procedures. 

This tool empowers surgeons, audiologists, and radiologists by detailed 3D 

visualization and detailed information of the cochlea and cochlear duct. 
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